
- O întrebare banală dar oare nu poate lipsi : care 

este muzica pe care o îndrăgiţi şi care este muzica 

iubită în mod deosebit de marele public de pretutin

deni ? 

- L\3 Baltimore am 40 de ti tluri în repertoriu. 

Dar m-am ferit să fiu e tichetat, reuşind să-i , .pă că

lesc" pe ascultători - ne spune cu mult umor Sergiu 
Cornissiona - dirij înd oriunde muzica cerută. De 

piMă : Manfred de Ceailrovski la Chicago, Mahler 

la New-York, Bach (Matheus Passion) la Madrid etc. 
etc. 

- Dar muzica românească ? 
- O popllilarizez cu drag şi cu consecvenţă ! Rap-

sodhle şi Suitele de Enescu, apoi Jora, Vieru, Olah. 
Am cînta:t de cite ori am aVlllt prilej ul cu soliştii 
români, Ion Voicu, Liana Şerbescu, iar în lunile 
următoare cu Valentin G heorghiu la Dallas în Texas. 

- Cite concerte dirijaţi anual ? 
- „Rata" mea anuală este de circa 130 concerte 

dintre care 60 la Baltimore ; restul.. .  în lume. 
In legătll'ră ou aceasta ţin să arăt că in ianuarie 

viitor voi dirija la Stokhol m Oedip de George Enes

cu, sub formă de operă-con·cert, cu FiJarmonica şi 

corul de acolo dar cu primii solişti ai operei din 

Bucureşti. Este demn de subliniat faptul că opera va 

fi c'întată în româneşte ; în acest soop, dirijorul Ste

lian Olariu va pleca în capitala Suediei spre a face 

repetiţiile necesare cu corllll. 
- Apreciem această arţiune a Dt'. - pe rare n e-a 

relatat-o cu satisfacţie - însuşi directorul Filarmoni

cii din. Stokholm, Nills Wallin, venit specia l V1 
Bucureş ti. 

- Cum aţi găsit Filarmonica din Bucureşti  ? 
- Este o orchestră alcătuită d in muzicieni t ineri 

şi înzestraţi ca're au răspuns cu o pr<>rnJptitudi ne, efi

cienţă şi muz icalitate ce nu pot fi intîln ite la multe 
orchestre simfonice. Aceşti admirabili artişti s-au 
arătat sensibili la cele mai varia te solicitări şi , tre
buie să rC'cunosc slavă domnului, de-a lungul con

certului nu au fost puţine ! 
- Ce af i avea de spus în încheiP·rea convorbirii 

noastre ? 
- Aş dori , din i nimă, să exprim publiculu i , care 

m-a primit cu atîta căldură, sentimente1e mele de 
profundă gratitudine. Şi, după ce am rolindat atita 
lume, pot să vă spun că nu am întiln it un popor mai 
ospi balier ca poporul român, înzestrat cu o rară capa

citate de a se dărui cu generozitate. Sînt mîndru că 

pretu ti ndeni sînt anunţat „di'I'ijor de origine din Ro
:nânia" - şi-a încheiat decla raţiile sale Sergiu Co

missiona. 

J. - V.P. 

Stanislaw Wislocki 
Muzician complex, de largă reputaţie, Stanulaw 

Wisloclci este un statornic prieten al ţării noastre, al 

publicului sălilor noastre de concert. l·am solicitat, 

în discuţia pe care am avut-o, să ne precizeze rădă

cinile acestei consecvenţe. 

- In ţara dumneavoastră, la Ti mişoara şi BUICu
reşti , am petrecut anii celui de al doilea război mon

dial, stabilind numeroase legături şi prietenii. lncă 
din l 939 am intrat în cercuri'le muzka[e româneşti,  
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datorită lu i George Simonis - d irectoru[ Universită

ţi i din Timişoa!ra - precum şi, mai ales, lui George 

Enescu. Maestrului George Enescu îi datorez foarte 
multe din realiză>rile mele în domenh1il compoziţiei şi 
interpretării .  In 1941 ,  cu ocazia trecerii sale prin Ti
mişoara, am fost ales să-i prezint cîteva locrări. A 

apreciialt Poemul simfonic şi m-a invitat să vin la 
Bucureşti, ocupînldu-se personal de aceasta. Era un om 

neobiŞ1I1uit. M.;a impresionat în mod drosebit momen
tul cînrd, sosit în Capitală, i-am făcut o vizită şi, duipă 

ce fusesem anu.nţiat, l-am surprins cîntînd fragmente 
din lucrarea pe care i-o arătasem la Timişoara . Din 
acea clirpă am păstrat legături permanente cu dînsul. 

In 1944 am susţinurt mai multe concerte şi recitaluri 
la Bucureşti ; foarte imrpOlrbante pentru mine au fost 
concertu.I dat la 6 decembrie, în sala ARO, la pupitrul 
Orchestrei Radio - (avînd în program Rapsodia litu

aniană şi Concert de vioară - de Karloviz, soHst Vi•r
gil Pop, Patru poeme pe veI'SIUri de Ion Minulescu -
solist Constantin Stroescu şi Poemul Simfonic, semna
te de mine) şi recitalul de pian cu lucrări p roprii , 
dat la Saila Dalles, în colaborare cu Sandu Bruteanu , 
Virgil Pop ş.a. 

Prezenţa lui Stanislaw Wislocki la pupitrul Fi

larmonicii „George Enescu" se înscrie pe agenda 

unei f oarle bogate activităţi internaţionale din care 

i-am cerut să ne precizeze dteva amănunte. 

- De FilJ.annonica. „Georige Enescu" mi leagă 

mu'lţi ani · de oolaborare. In 1 956 pe cînd ansamblul 
se af:la sub direcţia  lui George Georgescu, am realizat 
primUil concert împreună. Orchestra de azi cuprinde 

foarte puţini irustrumentişti din airea perioadă, majo
ritatea membrilor ei fiind tineri, deosebit de- talen

taţi , plini de voinţă. Imi face plăcere să recunosc că 

mă simt foarte bine în m�j locul lor, văzindu-i atî:t 

de roceptirvi . Din păcate, otrHgaiţiile mele internaţio

nale şi catedra de l a  Oonservatorul din Varşovia mă 

fac aproape indisponibil, neputînd să poposesc mai 
des la Bucureşti . La conicertul pe care 1-aan susţinut 
acum vin după ce am prezentat şaipte concerte în 

A nglia cu ;programe mixte, f oduzind lucrări de Stra
uss, Ceai kovski şi autori englezi ele avangardă. Săp

tămîna viHoare voi pleca în Mexic pentru un turneu 
de concerte, urmînd ca apoi să mă reîntorc la Var
şovia, unde am de urunărit examenele de la clasa de 
dirij at. Duipă aceea , pentru prima dată în ultimii ani, 
i n triu în vacanţă de vară. Spun „prima dată" fiindcă 
în anii p recedenţi , vara, aveam de susţinut turnee 

programate în America latină. După vacanţă, în sep
tembrie, voi pleca la Buenos Aires şi la Liubliana, 
în ultimllll caz arvîntl de interipretat ciclul simfoniHor 
de Beethoven cuplate cu muzică de aviangard ă polo
neză şi iugosla.vă. 

- Am vrut să cunosc, în continuare, cîteva din 

opiniile l-ui Stanislaw Wislocki asupra muzicii ziile

lor noastre. 

- Nu vreau să fac un ti tlu de glorie din faptul 
că diri'jez mUilte partituri aparţiinLnd muzicii de avan

gardă. In muzica nouă m-au atras, întotdeauna , pre

ocurpărille creaboare legate de d�namica gîndirii şi 
emoţiei, şi de aceea chiar opusurile lui Ligeti,  Boule� 
sau Xenakis le apreciez, dincolo de tehnică, de pe 

această pozJţie. Astăzi, un compozitor care vrea să 
creeze ceva origina/J. trebuie să se i zoleze de orice 
i nfluenţă , Din acest motiv, cred eu, nu poate să-Şli 
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permită l uxul să asculte radioul, să frecventeze con

certele. Ca dirijor, sint foarte strins legat de aceste 
mijloace de comunicare şi informare şi, absorbit fi
ind de ele, nu mă mai pot dedica creaţiei personale. 
Nu se poate face şi una şi alta ! Bou�ez, de cind s-a 
dedicat dirij1atului,  n-a mai SOI·,is nici o notă ! Eu am 
păşit deliiberat pe acest drum, pentru a mă pune în 
slujba valorifică!r.ii lucrărifor colegilor mei. Cel mai 
bi ne mă simt in ambianţa lucrăriilor semnate de Lu
toslawski, Serocki, Penderecki, Baird. De asemenea. 
găsesc că, pentru compozitorii şi publicul de pretJU-
tindeni. un rol foarte i mportant n j oacă lucrărme 

compozitorilor români, chiar dacă cei mai val<Yroşi 

d intre ei nu mari sint aşa de tineri. Spiritul lor des
c-his, iscoditor, i mpresionează ca şi vigurozitatea gîn

dirii şi pmcti�id creatoare. Mă refer la nume ca Ti

beriu Olah, Ştefan Nioulescu, Anatol Vieru, Cornel 
Ţăranu, Aurel Stroe, Alexandru Hrisanide. Am avut 
marea plălcere să prezint în Polonia, cu ani în urmă, 
multe prime aud�ţii ale lucrăriJor semnate de aceşti 
compozitori . Fără discuţie, numele menţionate aduc 

certe contribuţii  la arta con temporenă moilldfală. 

- Ca interpret - aflat în fruntea şefilor de orches

t ră care se preocupă sincer, cu toate disponibilită
ţile, de prezentarea celor mai noi partituri - Stanis

law WisLoc1oi m-a pus în contact, în continuare, cu 

experienţa şi convingerile sale în acest domeniu : 

- Pentru mine stilurile, în muzică, nu au prea 
mare i mportanţă. Foarte însemnată este însă prezen 
t-a. in lucrări ,  a muzidi însă.şi. Vreau să dau un 
exempltL Mehul, era, în timpul revoluJţiei franceze, 
�nul d�ntre cei mai en vogue compozi tori (ca Beet

hoven şi Ceaikovski astăzi) . Fap'bul că nu se ma i 

dntă aproape deloc, are o singură explicaţie : era un 

muzician de conjunttură . Important este, drupă mine, 

ca cel c.:ire are talent, şi este convins că poate să con
\"ingă la rîndull lui şi pe alţii de p rezenţa acestor ap
t ihtdini,  să faeă acest lucru, indHerent cu ce mijloace 

se exprimă. De aceea, nu mă feresc să prezint in 

concerte lucrări de Beethoven alături de muzică de 

avangardă. Noi trăim azi prima revoluţie a istoriei 

muzicii. Deodată s-a rupt cu tradi ţia şi ne-am situat 
într-un goL Nu ştim ix-ea bine unde mergem. Nru se 

găseşte P'rea uşor drumul. Astfel, de exempllu, dife
rite feluri de a nota gîndurile muzicale diferă atît de 
mult, sînt aşa de relative îndt, pentru aceiaşi inter
preţi, soluţi,i1le sînt extrem de d iverse, contrastante, 
producind panică, derută, chiar în ca:wl aceleiaşi par
t ituri. S-a incereat găsi'rea de soluţii la congrese in
ternaţiona1e, dar nu s-a ajruns la nici un rezultat. 
Trebuie să aşteptăm ! Timpul va selecta, va aşeza . . . 
Deocamdată, în lupta de descifrare a partiturii şi de 
con'Vi.ngNe a muzilcienill.or, se provoacă nervozitate 

care însă, de multe ori, este transfo'rmată imediat -
după familiarizarea cu efectele şi eficienţa lor - în 
satisfacţie. Cam acelru;i drum îl parcurge şi publicul. 
Nu putem conta pe un succes miare în acest sens, dar 
în fiecare zi se progresearză, im specia'l bazindu-ne 
pe tineret, (este de fapt, arta lui !). Epoca noasbră se 

ca'racterizează printr-o mare revoluţie tehnică. Arta 
trebuie să oglindească acest lucru, în mod necesar, ca 

tehnlic să-i simtă influenţele. Acelaşi drept pe care-l 
acordăm revoluţiei ştiinţifice trebuie să..11 acredităm şi 

artei noi. ln plus, este nevoie de foarte multă răb-

dare ! La noi ,  in Polonia, muzica nouă se bucură de 
o bună apreciere. Festivalluri spiec.iall consacrate mu
zicii de avangardă fac săli pline. Un real interes îl 
coru;tituie discuţi�le care completează programele, în 
special afirmaţii[e fă10ute de melomani, nu de către 

specialişti , pe baza comparaţiillor, a experienţei pro

prii ... Dirijorii au datoria să iniţieze şi să Siusţină ase

menea acţiuni, dozînd pr udent procentul de muzică 

de avangardă - care trebuie, în orice caz, prezenta
tă impecabil. Pe acest d rum e necesar să fie antre

nat şi secto11uil. didactiic. Mare importanţă atre faptiul 
că în Polonia, la Conservatoare, clasele de compoziţie 

sint conduse de personalităţi ale muzicii zilelor noas
tre. Penderecki la Cracovi 1a, Ba�rd la Varşovia şi al
ţii. De aceea, tineretul studios are senzaţia certitu
dinii. Pe de altă parte , pre.găti rea ddridO'riUor acoperă 
şi sectorul muzicii noi. Orchestra care ne stă la dis
poziţie piatturge, cu studenţii, repertoriul mondia�. in
terpretind în special cele mai freovent prezentate 

lucrăiri. La clasă, lucrez cu studenţii cu banda sau 
cu partitura şi corepetito!'ul o mare parte dintre cele 
mai noi opusuri, căci, la pupitrul orchestrei cu care 

vor lucra, tinerii dirij ori V<Yr avea de făout faţă in
diS<:lUtaibil , şi acestor oolic.itări, de mi1că sau mare 

anvergură. 

- Apreciind deosebit de favorabil evoluţiile sale la 
Bucureşti, aşteptindu-le cu maxim interes, i-am 
cerut maestrului Stanislaw Wislocki să precizeze con
cluziile cu care inchie scurta sa etapă la Bucureşti. 

- Ort:lhestrele trebuie să se reînnnoiască prin a n 
gajarea ti neretului - mi-a declarat domnia-sa - dar 

trebtlli.e neapărat urmărită şi educaţia serioasă a aces

tuia. De'litateţea, prudenţa şi responsabilitatea cred 
că sî nt dimensiuni necesare ale acestei educaţii .  Jn 
acest sera;, a nsamb[ul nu trebuie atras pe un drum 

cu prea multe obligaţii - fapt care �-ar dezorienta, 

transformindu-1 într-un colectiv superfdcial care se 
achită fără strălucire şi chiar fără satisfacţii ,  de sar
cini .  In structura actuallă, ansamblul Filarmonici i 
„George Enescu" , ocolind acest drum riscant, va 

putea să devină peste ciţJiva ani , la fel de bun ca cel 

�are a fost pe vremuri - cînd Ia conducerea sa se 
aflau George Georgescu, şi ulterior, Mircea Basarab. 

iE•u doresc sincer ca, peste 4-5 ani', cînd mă voi 

întoarce în România, să-l găsesc pe această treaptă 

a evolluţiei suJe. 
Anton DOGARU 

RECENZIE 
Monografia ,, Rameau" 

de Alice Mavrodin 

După o carte bună, închi nată lui Verdi, Alice 

Mavrodin a scri,s o nouă carte, foarte bună de data 
aceasta, un vibrant omagiu pentru un mare exponent 
al barocului sonor francez : Jean Philippe Rameau. 

Pe de o parte, expresivul stud1u tratează opera 
componistică a creatorului, pe de altă parte, pe cea 

muzicologi'Că. In primul rînd se cuvine a aprecia 

secţiunile închinate teatrului liric şi muzicii pentru 
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